

## Universitätsassistent, Praedoc, Islamische Kunstgeschichte, Universität Wien

15.10.2024

Bewerbungsschluss: 25.09.2024

Isabella Sailer

[German version below]

Faculty of Historical and Cultural Studies.

Job vacancy starting: 10/15/2024 | Working hours: 30,00 | Classification CBA: §48 VwGr. B1 Grundstufe (praedoc).

Job ID: 2880.

Interviews are expected to take place at the beginning of October.

Your personal work sphere:

As Predoctoral University Assistant you will complement the team in the field of Islamic Art History around Professor Markus Ritter. The team's research interests include media and contexts of Early Medieval Arabic art and architecture in the Eastern Mediterranean and Mesopotamia; of Medieval and Modern Persian art in Iran and beyond; and of Medieval and Modern art and architecture in Asia Minor and the Ottoman Empire.

The Department of Art History in Vienna researches and teaches on arts all across Eurasia, from Late Antiquity to the present day, using a variety of methodological approaches. The team on Islamic art history benefits from exchange with colleagues in the Department who work on European, Byzantine and East Asian art history. We cooperate with institutions that study and teach the history, literature, culture, and anthropology of Islamic societies, inside and outside the University of Vienna. We conduct research in countries of Islamic art and study artefacts in the extensive museum and library collections of Vienna and Austria.

What is important to us as a team is to foster exchange, discussion, and ideas in research; committed teaching and openness in communication.

Your future tasks:

You actively participate in research, teaching, and administration, which means:

- You research and write your doctoral thesis at the University of Vienna, on a topic in Islamic art history supervised by the professor
- You present your doctoral project to the faculty committee of the Doctoral School within one year after coming to Vienna (Faculty public presentation)
- You independently teach courses in the BA program (proseminars, case studies), one course per semester (every fourth semester is without teaching, according to the employment contract)

- You support the Chair for Islamic Art History in research, teaching and administration

You have:

- a completed Master or Diploma degree in Art History or Archaeology or Architectural History and Building Research or a field in Oriental or Islamic studies; with a completed thesis on a topic relevant to Islamic Art History
- knowledge of at least one Arabic-written language, such as Arabic, Persian, Ottoman
- practice in academic writing and research methods
- didactic skills
- very good knowledge of English
- enthusiasm, interest, and ideally proven ability to work in a team, with social and communication skills
- the will, the perseverance, and the plan to research and write a very good and methodologically competent doctoral thesis within the foreseen time

We offer:

- Inspiring working atmosphere: You are a part of an international academic team, with an excellent research infrastructure, at one of the largest art history university departments in the world, in a relaxed working environment.
- Work-life balance: You have flexible working hours with the option of working from home. You have a working sabbatical without teaching every fourth semester, intended to enable you to further concentrate on your doctoral thesis.
- Internal further training and coaching: Opportunity to deepen your skills on an ongoing basis. There are over 600 courses to choose from – free of charge. We support your participation in scholarly workshops and conferences, and at summer schools.
- Life in Vienna: Vienna has been voted the most liveable city worldwide several times in a row, including this year. The city has a rich cultural landscape, outstanding infrastructure and excellent public transportation. Your workplace is easily accessible by public transport. The cost of living in Vienna is moderate by international standards.
- Fair salary: This is a 30-hour position, of which at least 10 hours are available for the provision of independent academic work, in particular the dissertation, as well as for relevant training and further education. The salary for 30h per week, 37.577,40 € per year, increases if we can take professional experience into account.
- Employment: The employment duration is 3 years. Initially limited to 1.5 years, the employment relationship is automatically extended to 3 years if the employer does not terminate it within the first 12 months by submitting a declaration of non-extension. With appropriate work progress, an extension to a total maximum of 4 years is possible.

Equal opportunities for all: We welcome every additional/new personality to the team!

It is that easy to apply through our job portal with:

- a signed letter of motivation
- your academic curriculum vitae
- an exposé of your doctoral project. It explains the topic and its relevance; it addresses the aim of the work, its approach, and the gap of research intended to be filled by the project; the state of research with reference to existing literature; the artworks and sources to be studied and consulted; the guiding idea(s) in examining and contextualizing the artworks; working hypotheses; it pro-

vides a preliminary outline and a timetable (around 5 pages of text, without illustrations, plus outline and bibliography)

- a summary of the topic, the approach, and the results of your Master or Diploma thesis (maximum 3 pages), the table of contents of the thesis and the grading report for your thesis

- a copy of the certificate of your completed Master or Diploma program

proof of language skills

If you have any content questions, please contact:

Univ.-Prof. Dr. Markus Ritter

markus.ritter@univie.ac.at

We look forward to new personalities in our team!

The University of Vienna has an anti-discriminatory employment policy and attaches great importance to equal opportunities, the advancement of women and diversity. We lay special emphasis on increasing the number of women in senior and in academic positions among the academic and general university staff and therefore expressly encourage qualified women to apply. Given equal qualifications, preference will be given to female candidates.

Application deadline: 09/25/2024

--

Universitätsassistent:in Praedoc

Historisch-Kulturwissenschaftliche Fakultät.

Besetzung ab: 15.10.2024 | Stundenausmaß: 30,00 | Einstufung KV: §48 VwGr. B1 Grundstufe (praedoc).

Stellen ID: 2880.

Bewerbungsgespräche finden voraussichtlich Anfang Oktober statt.

Ihr persönliches Arbeitsumfeld:

Als Universitätsassistent\*in Praedoc ergänzen Sie das Team im Feld islamischer Kunstgeschichte rund um Prof. Markus Ritter. Forschungsinteressen des Teams liegen in Medien und Kontexten u.a. arabischer Kunst und Architektur des frühen Mittelalters im östlichen Mittelmeerraum und in Mesopotamien; persischer Kunst des Mittelalters und der Neuzeit in Iran und darüber hinaus, sowie Kunst und Architektur des Mittelalters und der Neuzeit in Kleinasien und im Osmanischen Reich.

Am Institut für Kunstgeschichte wird geforscht und gelehrt zu Kunst in Eurasien, von der Spätantike bis zur Gegenwart, und mit vielfältigen methodischen Zugängen. Das Team zu islamischer Kunstgeschichte profitiert vom Austausch mit den Kolleginnen und Kollegen der europäischen, byzantinischen und ostasiatischen Kunstgeschichte im Institut. Wir kooperieren mit Institutionen, die zur Geschichte, Literatur, Kultur und Anthropologie islamischer Gesellschaften forschen und lehren, innerhalb und außerhalb der Universität Wien. Wir forschen vor Ort in Ländern islamischer Kunst und beziehen Werke der reichen Museums- und Bibliotheksammlungen in Wien und Österreich ein.

Was uns als Team wichtig ist, sind Austausch, Diskussion und Ideen in der Forschung, eine engagierte Lehre und Offenheit in der Kommunikation.

Das machen Sie konkret:

Sie beteiligen sich aktiv an Forschung, Lehre und Administration, das bedeutet:

- Sie forschen und schreiben an der Universität Wien an Ihrer Doktorarbeit zu einem Thema der islamischen Kunstgeschichte, das von der Professur betreut wird
- Sie präsentieren Ihr Doktoratsprojekt binnen eines Jahres vor dem Fakultätskomitee der Doctoral School (Fakultätsöffentliche Präsentation)
- Sie halten eigenständig Lehrveranstaltungen im BA-Studium (Proseminare, Fallstudien), je Semester eine Veranstaltung (jedes vierte Semester ist ohne Lehre, gemäß Arbeitsvertrag)
- Sie unterstützen die Professur für islamische Kunstgeschichte in Forschung, Lehre und administrativ

Sie bringen mit:

- ein abgeschlossenes Master- oder Diplom-Studium der Kunstgeschichte oder Archäologie oder Baugeschichte und Bauforschung oder eines Faches der Orient/Islamwissenschaften; mit einer Abschlussarbeit zu einem Thema mit Relevanz für die Geschichte islamischer Kunst
- die Kenntnis mindestens einer arabischsprachlichen Sprache, etwa Arabisch, Persisch, Osmanisch
- erste Praxis im wissenschaftlichen Schreiben und in Forschungsmethoden
- didaktische Kompetenzen
- sehr gute Englischkenntnisse
- Begeisterung, Interesse und idealerweise erwiesene Fähigkeiten im Team zu arbeiten, mit sozialer und kommunikativer Kompetenz
- den Willen, den Plan und die Ausdauer, zügig für eine sehr gute und methodisch kompetente Doktorarbeit zu forschen und zu schreiben

Was wir bieten:

- Inspirierendes Arbeitsklima: Sie sind Teil eines internationalen Teams, mit hervorragender Forschungsinfrastruktur, an einem der größten kunsthistorischen Universitätsinstitute weltweit, in einer lockeren Arbeitsumgebung.
- Work-Life-Balance: Sie haben flexible Arbeitszeiten mit der Möglichkeit für Homeoffice. Jedes vierte Semester sind Sie von der Lehre freigestellt, um sich noch mehr auf die Doktorarbeit konzentrieren zu können.
- Interne Weiterbildung und Coaching: Wir bieten Ihnen laufend die Möglichkeit, Ihre Kompetenzen zu erweitern und zu vertiefen. Wir unterstützen Ihre Teilnahme an wissenschaftlichen Workshops, Tagungen, Summer Schools.
- Leben in Wien: Wien ist mehrfach in Folge zur lebenswertesten Stadt weltweit gekürt worden, so auch dieses Jahr. Die Stadt hat eine reiche Kulturlandschaft, hervorragende Infrastruktur und einen exzellenten öffentlichen Nahverkehr. Ihr Arbeitsplatz ist mit öffentlichen Verkehrsmitteln bequem erreichbar.
- Faires Gehalt: Es handelt sich um eine 30h/Woche Anstellung, davon stehen zumindest 10 h/Woche zur Erbringung selbstständiger wissenschaftlicher Leistungen, insbesondere das Doktoratsprojekt, sowie zur einschlägigen Aus- und Fortbildung zur Verfügung. Das Gehalt für 30h per Woche, 37.577,40 € pro Jahr erhöht sich, wenn wir Berufserfahrungen anrechnen können.
- Vertragsdauer: Die Vertragsdauer bei Anstellung beträgt 3 Jahre. Zunächst befristet auf 1,5 Jahre wird das Dienstverhältnis automatisch auf 3 Jahre verlängert, wenn der Arbeitgeber nicht innerhalb der ersten 12 Monate eine Nichtverlängerungserklärung abgibt. Bei entsprechendem Arbeits-

fortschritt ist eine Verlängerung auf maximal 4 Jahre möglich.

- Gleiche Chancen für alle: Wir freuen uns über jede zusätzliche Persönlichkeit im Team!

Sie bewerben sich über unser Jobportal (s. Website-Adresse) mit:

- einem unterschriebenen Motivationsschreiben
- Ihrem wissenschaftlichen Lebenslauf und Werdegang
- einem Exposé Ihres Doktoratsprojektes. Es erläutert das Thema und seine Relevanz; das Ziel der Arbeit und die Lücke, die das Projekt füllen soll; den Forschungsstand mit Bezug zu bestehender Fachliteratur; die Werke und die Quellen, die herangezogen werden sollen; die leitende(n) Idee(n), nach denen sie untersucht und kontextualisiert werden sollen; Arbeitshypothesen; mit einer vorläufigen Gliederung und einem Zeitplan (rund 5 Seiten Text ohne Abbildungen, plus Gliederung und Literaturverzeichnis)
- mit der Zusammenfassung des Themas, des Vorgehens und der Ergebnisse Ihrer Master- und Diplomarbeit (maximal 3 Seiten), dem Inhaltsverzeichnis der Arbeit und dem benotenden Gutachten zu Ihrer Arbeit
- dem Nachweis Ihres abgeschlossenen Master-/Diplom-Studiums
- dem Nachweis von Sprachkenntnissen

Bei inhaltlichen Fragen kontaktieren Sie bitte:

Univ.-Prof. Dr. Markus Ritter

markus.ritter@univie.ac.at

Wir freuen uns über neue Persönlichkeiten in unserem Team!

Die Universität Wien betreibt eine antidiskriminatorische Anstellungspolitik und legt Wert auf Chancengleichheit, Frauenförderung und Diversität. Wir streben eine Erhöhung des Frauenanteils beim wissenschaftlichen und allgemeinen Universitätspersonal insbesondere in Leitungsfunktionen an und fordern daher qualifizierte Frauen ausdrücklich zur Bewerbung auf. Bei gleicher Qualifikation werden Frauen vorrangig aufgenommen.

Bewerbungsfrist: 25.09.2024

Quellennachweis:

JOB: Universitätsassistent, Praedoc, Islamische Kunstgeschichte, Universität Wien. In: ArtHist.net, 07.09.2024. Letzter Zugriff 28.01.2025. <<https://arthist.net/archive/42517>>.